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تالاب هورالعظیم وضعیت و منظر مطلوب خودش را بر اثر 
خشکسالی، جاده سازی ها برای توسعه صنعت نفت و احداث 
دکل هــای برق و… از دســت داده و هــر لحظه به مرگ 
حتمی خود نزدیک تر می شود.به گزارش مهر، هورالعظیم در 
بخش عراقی دچار خشکســالی و کم آبی شده و مدیریت 
غلط در بخش ایرانی )شهرستان دشت آزادگان( نیز باعث 
شده تا اوضاع این تالاب بین المللی ارزشمند هر روز نسبت 
به روز قبل وخیم تر و به خانه مرگ نزدیک تر شــود.فعالان 
محیط زیستی معتقد هســتند که هورالعظیم دیگر منظر 
تالاب بودن خود را از دســت داده و جاده سازی های مرتبط 
با احداث دکل های برق و استحصال نفت باید استانداردهای 
لازم را داشــته باشــد که از آن جمله استانداردها می توان 
به ارتفاع مشــخصی اشــاره کرد ولی در حــال حاضر این 
بایدها برای تالاب هورالعظیم رعایت نشــده است .استفاده 
از روش های سنتی اســتحصال نفت به هر دلیلی از جمله 
اقتصادی تــر بودن و یا تحریم کشــور ایــران برای اجرای 
روش های نوین استحصال نفت از زیر آب توسط کشورهای 
مشخص باعث شده تا کمپ ها و جاده های خاکی زیادی در 
تالاب هورالعظیم ســر برآورده و علاوه بر خشک شدن آن، 
تردد ســگ ها و خودروها نیز تهدیدی برای جان بسیاری 
از جاندارانــی اســت که در نوع خود منحصــر به فرد و در 
برخی موارد این جانداران فقط در تالاب هورالعظیم زندگی 
کــرده و نمونه آن در هیچ نقطه دیگری از جهان نیســت.
در گزارش های قبلی خبرگزاری مهر، مرگ زیست جانوری 
بــا جزئیات ذکر و یادآور شــده بود که فعالیت های نفتی و 
بی توجهی به تالاب هورالعظیم حتی باعث شده تا این تالاب 
در کنوانسیون بین المللی رامسر به ثبت نرسد، این در حالی 
که اســت که بخش عراقی آن به ثبت رسید؛ تأمین نشدن 
حق آبه زیســتی کرخه و تالاب هورالعظیم باعث شــده تا 
بسیاری از حوضچه های تالاب آبگیری لازم را نداشته باشند.
همچنین در روزهای گذشــته آتش سوزی نیزارهای تالاب 
هورالعظیــم در بخش عراقــی دو بار باعــث تنگی نفس 
شــهروندان اهوازی شد؛ شدت آتش ســوزی به قدری زیاد 
بوده که دود آن از شــهرهای مختلف شهرســتان دشــت 
آزادگان گذشته و تا چشمان شهروندان اهوازی رسیده و به 
کلکسیون عوامل تنگی نفس در کلان شهر اهواز افزوده شده 
است.فعال محیط زیست خوزستان در گفت وگو با خبرنگار 
مهــر اظهار می کند: هورالعظیم به شــدت در حال نابودی 
است چون از ســال گذشــته تاکنون حق آبه ای دریافت 
نکرد؛ این در حالی اســت که سال گذشته ذخایر راهبری و 
اســتراتژیک سد کرخه به بهای خارج شدن از چرخه تولید 
بــرق و نظایر آن به بهانه هورالعظیم رها شــد که آب رها 
شده به برنج کاری در پایین دست سد کرخه رسید ولی آبی 
به هورالعظیم نرسید.کرامت حافظی می افزاید: با این وجود 
عده ای با انتشــار تصاویری از ابتدای ورود آب به رودخانه 
کرخه وانمود می کردند که آب به هور رسیده ولی واقعیت 
این است که برنج کاری های وسیع با وجود ممنوعیت کشت 
باعث شده تا آبی به هورالعظیم نرسد و این امر باعث شده تا 
امروز هورالعظیم در بدترین شرایط تاریخی خود قرار بگیرد.
او تاکید می کند: طبق قانــون حفاظت از تالاب ها حق آبه 
زیستی رودها و تالاب ها مقدم بر صنعت و کشاورزی است 
ولی این قانون یا اجرایی نمی شود یا اگر آبی به بهانه حق آبه 
رها می شود بی شک نظارتی بر رسیدن آن به تالاب وجود 
ندارد.حافظی از بهره برداری یا در حال ســاخت بیش از ۲۰ 

ســد در بالادســت کرخه خبر می دهد و بیان می کند: سد 
تنگ معشوره، ســد ایوشان، سد تاج امیر، سد زیبا محمد، 
تونل انتقال آب کاکا رضا، ســد هاله، سد چناره، سد کلان، 
ســد نعمت آباد، سد خرم رود، سد آناهیتا، سد سرابی، سد 
رازآور، سد جامیشان، سد قشلاق هرسین، سد گاماسیاب، 
سد شیان، سد ســراب تلخ، سد مخمل کوه، سد سیمره و 
سد کرخه در استان های همدان، ایلام، کرمانشاه، لرستان و 
خوزستان بر حوزه آبریز کرخه بر سرشاخه های رود کرخه 

فاجعه بزرگی را هشدار می دهند.
او با تاکید بر اینکه تأمین آب هورالعظیم جزو وظایف وزارت 
نیرو اســت، ادامه می دهد: این شــرایط با وجود گسترش 
مصارف انســانی رود کرخه و اجرایی نشدن قانون حفاظت 
از تالاب ها و تغییرات اقلیمی و افزایش گرمایش زمین برای 
هورالعظیم که گنج تالاب های خاورمیانه اســت، فاجعه بار 
اســت.حافظی خبر می دهد: جاده های دسترسی و اقدامات 
کارگاهی وزارت نفت در هورالعظیم روز به روز بی حســاب 
و کتاب افزایش می یابد و چاه های نفت در این هور بیشــتر 
می شــود؛ بنابراین جاده های غیر استاندارد به لحاظ ارتفاع، 
عبور آب از زیر این جاده ها و رعایت نشــدن اصول ایمنی 
برای حیات وحش در هورالعظیم بیشــتر می شود که باعث 
تلفات جاده ای بالا حیات وحش در حال انقراض هورالعظیم، 
دسترسی آسان متخلفان و شکارچیان غیر مجاز و دسترسی 

گونه مهاجم سگ ولگرد خواهد شد.
او بیــان کرد: تردد فــراوان در این جاده باعث تلفات بالای 
حیات وحش می شــود به گونه ای کــه روزانه گونه های در 
خطــر انقراض جهانی مانند سســک نیــزار خوزی، موش 
دم بلنــد میان رودان در این تلفات جــاده ای از بین بروند 
کــه ارزش حفاظتی این گونه ها مانند پلنگ ایرانی اســت.
حافظی با اشــاره به اینکه روزانه ده ها پلنگ ایرانی در این 
جاده های هورالعظیم کشــته می شود، تصریح می کند: غذا 
دهی کمپ های وزارت نفت و دفع غلط پسماند باعث شده 
تا گونه مهاجم ســگ ولگرد خســارت جــدی را به حیات 
وحش وارد کند.فعال محیط زیست خوزستان می افزاید: این 
نگرانی وجود دارد که در آینده اگر آورد مناســب آب برای 
هورالعظیم هم وجود داشته باشد، وزارت نفت مانند گذشته 
مانع ورود و آبگیری کامل هورالعظیم شــود تا تاسیساتش 

زیــر آب نروند.او تاکید می کنــد: هر چند تلاش های یگان 
حفاظت محیط زیســت هورالعظیم بســیار شایسته تقدیر 
اســت اما کمبود نیرو و امکانات و گســتره وســیع تالاب 
مزید بر علت شــده است؛ همچنین خشکی تالاب و تأمین 
نشدن حق آبه باعث افزایش آتش سوزی ها شده که علاوه 
بر نابــودی حیات وحش نیز باعث آلودگی هوا می شــوند.
فعال محیط زیست خوزستان با اشاره به اینکه هیچ پایگاه 
هوایی اطفای حریق در تالاب هورالعظیم وجود ندارد، تالاب 
هورالعظیم شبیه کارگاه نفتی شده و منظر تالاب حفاظت 
شــده را ندارد.حافظی ادامه می دهد: وجود دکل های برق، 
گود برداری های فــراوان، کمپ های فروان اقامت کارکنان 
نفت و مشــعل های آلوده کننده هــوا در تالاب هورالعظیم 

بسیار ناراحت کننده است.
فعال محیط زیست خوزستان می گوید: هورالعظیم نیازمند 
اقدام فوری احیا اســت تا تبدیل به کانون ریزگرد نشود و 
اختصاص نداشتن حق آبه زیستی کافی این تالاب ارزشمند 
جهانــی را به کانون بحران تبدیل کرده است.ســید کریم 
حســینی نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با خبرنــگار مهر بیان می کند: یکی از نکات حائز 
اهمیت این اســت که همه مسئولان باید بدانند که تالاب 
هورالعظیم محلی با اثرگذاری مســتقیم بر مناطق مختلف 
کشــور است یعنی آثار مثبت و منفی آن به شکل مستقیم 
بر ایران تأثیر می گذارد.عضو کمیســیون اجتماعی مجلس 
ادامه می دهد: در قوانین زیســت محیطی دنیا هر تالاب و 
رودخانه ای که آثار مثبت آن به محیط زیست بر می گردد، 
حق آبه ای دارند که باید به هر شــکلی و در شــدیدترین 
شــرایط تنش آبی هم حداقل حق آبه آنها تأمین شود.او با 
اشــاره به اینکه در دهه های اخیر ایــن کار )تأمین حق آبه 
تالاب( برای هورالعظیم صورت نگرفته است، انتقاد می کند: 
حوادثی چون جنگ تحمیلی در گذشــته و بعد از آن نیز 
ســال های کم بارش باعث خشک شدن بخش هایی از این 
تالاب شــدند؛ انجام عملیات صنعتــی به ویژه نفت در این 
تــالاب باید با رعایــت همه زوایا و حق آبه تــالاب انجام و 
در خصوص حفاری و اســتحصال نفت باید دقت بیشتری 
شــود.نماینده مردم اهواز در مجلس عنوان می کند: تالاب 
اکوسیستمی اســت که حداقل به حق آبه ای نیاز دارد چون 

محل زیســت انواع حیوانات و جانوران اهلی و محلی برای 
امــرار معاش مردم بومی اســت و از ایــن رو باید تحت هر 
شرایطی حق آبه آن تأمین شود.او می افزاید: به نظر می رسد 
وجود آب ســد ســیمره در تالاب فواید بیشتری نسبت به 
ذخیره آن در مخازن داشته باشد؛ آثار تأمین حق آبه اراضی 
تالاب به شکل مســتقیم با محیط زیست مرتبط است که 
انجام این امور در راستای تأمین حق آبه تالاب خیلی واجب 

است.
به گزارش خبرنگار مهر، مدیرکل محیط زیست خوزستان 
پاســخگویی لازم را در این زمینه نداشــته و این پاسخگو 
نبودنش نشان از بی برنامگی این مسئول دارد؛ مدافع اصلی 
حق آبــه تالاب ها و حفاظت از آنها بر عهده محیط زیســت 
اســت و پاســخ ندادن به ســوالاتی مبنی بر علت ساخت 
جاده هــا، احداث دکل های برق و کارگاهی شــدن محیط 
و منظر تالاب هورالعظیم یا مرگ زیســت جانوری در این 
تالاب نشــان می دهد که هورالعظیم تنها به حال خود رها 
شده است.البته از ســوی مدیر روابط عمومی این اداره کل 
پاســخ کوتاهی مبنی بر اینکه تالاب هورالعظیم در ترسالی 
به یک هزار و ۸۳۲ مترمکعب و همچنین در ســال نرمال 
به یک هزار و ۶۱۰ مترمکعب و در ســال خشکســالی به 
یک هزار و ۳۸۳ مترمکعب حق آبه نیاز دارد.از ســوی مدیر 
روابط عمومی اداره کل محیط زیســت خوزســتان نیز اعلام 
شده که برق رســانی در تالاب هورالعظیم رعایت الزامات 
مجوز دارد؛ لایروبی ورودی و احداث آب گذر و کالورت برای 
بازچرخــش آب در این تالاب به عنــوان راهکار جلوگیری 
از خشکسالی هورالعظیم عنوان شده است.همچنین اینکه 
تالاب هورالعظیم با مرطوب ســازی هوا و به عنوان فیلتر و 
جذب کننده غبار در کل اســتان خوزستان عمل می کند 
ولی مدیر روابط عمومی اداره کل محیط زیســت خوزستان 
هیچ پاسخی به ابهامات مربوطه به خصوص در مورد رعایت 
نشــدن الزامات زیســت محیطی در زمینه برداشت نفت و 
احداث دکل برق یا جاده سازی در این تالاب نداشته است.

قاسم ســاعدی نماینده مردم دشــت آزادگان و هویزه در 
مجلس نیز مورخ پنجم تیرماه ســال جاری در نطق میان 
دســتور خود در صحن علنی مجلــس از بی مهری وزارت 
نفت نسبت به دشت آزادگان گلایه کرده و همچنین نسبت 
به خشــک شــدن تالاب هورالعظیم در سایه بی تدبیری ها 
انتقاد داشته اســت.محمد کعب عمیرنماینده مردم شوش 
در مجلس نیز اردیبهشــت ســال گذشــته در گفت وگو با 
خبرگزاری مهر، تدوین ســند مدیریت جامع آب کشور را 
یک ترفند از سوی وزارت نیرو برای انتقال آب از خوزستان 
به فلات مرکزی عنوان کرده اســت.کعب عمیر همچنین 
تیرماه ســال جاری از تصویب طــرح تحقیق و تفحص از 
طرح های انتقال آب در صحن علنی مجلس به پیشــنهاد 
نمایندگان استان خوزستان و چهارمحال و بختیاری با ۱۲۰ 
رأی موافق خبر داد و بیان کرد: این طرح شــامل طرح های 
انتقال آب از بالادســت دز، مارون و کارون است.بارها اعلام 
شــده که تأمین حق آبه تالاب، اجرایی نشــدن طرح های 
انتقــال آب برای مصارف غیر شــرب و همچنین دوری از 
سیاســت غلط سدســازی راهکار نجات جلگه خوزستان 
و تالاب های بی نظیر آن اســت ولــی تاکنون عزمی در این 
زمینه جذب نشده و هر روز شاهد آسیب شدیدی به دشت 
خوزستان با تصمیم گیری های غلط در سیاست گذاری های 

کلان هستیم.

تالابیکهبهمرگنزدیکمیشود

هـوری که دیگر عظـیم نیست
ارائهخدماتشهرداریارومیهدرآیندهنزدیک

بهمردمدربحثاملاکقولنامهای
گروه شهرستانها -  رضا ایمانپور: شهردار ارومیه در آیین اختتامیه جشنواره 
تابستانه چی چست با اشاره به اینکه درسال ۱۴۰۰ شهرداری ماهانه ۴۷ میلیارد 
تومان بدهی داشــت افزود:  این مبلغ امسال به ۸۰ میلیارد تومان افزایش یافته 
است.حســین مهدی زاده از ارائه خدمات شهرداری درآینده نزدیک به مردم در 
بحث املاک قولنامه ای خبر داد و افزود: سامانه ستاد برای ارائه این خدمات راه 
اندازی شده است که در سامانه ستاد تمامی اقدامات شهرداری از جمله مناقصات 
و مزایدات قابل مشاهده بود و از هرگونه رانت جلوگیری می کند.مهدیزاده با بیان 
اینکه درآمد شهرداری در ۶ ماه اول سال ۱۴۰۰ نسبت به مدت زمان مشابه به 
یک پنجم کاهش داشــت افزود:  استفاده از سیستم های مدیریتی نوین ،خرانه 
داری متمرکز ومدیریت هزینه راه حل برون رفت شــهرداری ازاین مشکل بود.

حسین مهدیزاده تصریح کرد: در ۶ ماهه دوم سال ۱۴۰۰ شهرداری حدود ۴۲ 
میلیارد تومان صرفه جویی در هزینه های خود داشــته است.وی با اعلام اینکه 
تاکنون حدود ۱۲۰ هزار کیلومتر از مســاحت شهری ارومیه با وجود بالا بودن 
قیمت قیر آسفالت شده است. افزود: یکی از نیازهای اساسی شهر ارومیه امروزه 
آســفالت بوده وتمام تلاش ما این است حدود ۱ میلیون متر مربع از معابر شهر 
ارومیه را تا پایان آبان ماه ســال جاری آســفالت نماییم.مهدیزاده با اشــاره به 
اینکه برای جلوگیری از ایجاد بحران مالی شهرداری از اجرای پروژه های جدید 
خودداری نموده ایم افزود:  عملیات اجرایی تمامی پروژه های راکد شــهرارومیه 
جز یک پروژه کمربندی دوم آغاز شده که این پروژه نیز دارای مشکلات حقوقی 

بوده که از عهده شهرداری خارج است.

دانشگاهشهرکردمیزباناولینهمایشبینالمللی
میرزانوراللهعمانسامانی

گروه شهرستانها -  کرفســی دهکردی: اولیــن همایش بین المللی میرزا 
نورالله عمان ســامانی با هدف بررســی جایگاه و نقش عمان سامانی در گستره 
شــعر و ادب آیینی فارسی، مطالعات تطبیقی عمان ســامانی با دیگر شاعران 
در گســتره شعر آیینی و فارسی، آشــنایی با نفوذ فرهنگی و شعر آیینی عمان 
ســامانی در فرامرز ها، بررســی مطالعات علمی و پژوهشی شعر و اندیشه عمان 
ســامانی در دانشگاه های ایران و جهان، آشنایی با ظرفیت های فرهنگی و ادبی 
شــهر سامان و استان چهارمحال و بختیاری پس از دوره عمان سامانی، آسیب 
شناسی و بازشناسی شعر عاشورایی و غنا بخشی محتوایی این گونه شعر آیینی، 
کتاب شناســی و بررسی آثار و تالیفات عمان ســامانی، بازتاب شعر و تاثیرات 
فرهنگی عمان سامانی در ســایر هنر ها و فعالیت های دیگر ۱۲و ۱۳ مرداد ماه 
ســال جاری به میزبانی دانشــگاه شــهرکرد و با همکاری رادیو فرهنگ صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی ایران  برگزار خواهد شد.دکتر یاسر پیرعلی سرپرست 
دانشگاه شهرکرد در نشست شــورای فرهنگ عمومی چهارمحال و بختیاری با 
اشاره به آیین بزرگداشت عمان ســامانی از مفاخر ادبی و شاعران آیینی چهار 
محال و بختیاری همزمان با ایام محرم الحرم امسال در استان گفت: راه اندازی 
دبیرخانه دائمی این شاعر برجسته در دانشگاه شهرکرد در دستور کار قرار دارد.

سرپرست دانشگاه شهرکرد گفت: با هماهنگی های انجام شده میان وزارت علوم، 
تحقیقات و فنآوری و رادیو فرهنگ صدا و ســیمای جمهوری اســلامی ایران، 
آیین های بزرگداشــت مفاخر استان ها به میزبانی دانشگاه های سراسری برگزار 
می شــود که بر این اساس دانشــگاه شهرکرد در محرم امســال میزبان اولین 
همایش بین المللی میرزا نورالله عمان سامانی است. برگزاری شب شعر عاشورا، 
نشســت علمی پژوهشی »بررســی جایگاه و نقش عمان سامانی در شعر و ادب 
آیینی«،آیین بزرگداشت »عمان سامانی شاعر ولایی اهل بیت علیه السلام » از 
برنامه های این همایش در شــهرهای شهرکرد و سامان با حضور شخصیت ها و 

مفاخر کشوری است.

امکانریشهکنیبیکاریدرروستاهاطی۵سال
رئیس هیات مدیره بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام از امکان حل مشکل 
بیکاری روستاها در ۵ سال آینده خبر داد.محمود عسکری آزاد در آیین شکرانه 
۲۰۰هزارمین طرح اشتغا ل زایی اجتماع محور و اختتامیه ششمین دوره جذب و 
آموزش تسهیل گران اقتصادی- اجتماعی بنیاد برکت با بیان این مطلب افزود: در 
صورت همکاری دولت و تامین تسهیلات قرض الحسنه، امکان رفع بخش اعظم 
بیکاری در مناطق روستایی کشور طی ۵ سال آینده وجود دارد.وی خاطرنشان 
کرد: بنیاد برکت سال گذشته ۹۰ هزار طرح اشتغال زایی را در مناطق محروم و 
روستایی کشور به بهره برداری رساند و امسال نیز اجرای ۱۲۰ هزار طرح دیگر را 
در دستور کار دارد. به گفته رئیس هیات مدیره بنیاد برکت، با اشتغال زایی این 
بنیاد در مناطق روستایی ۱۱ هزار خانواده از شهرها به روستاهایشان بازگشته اند 
و ۸ هزار خانوار کولبران در روســتاهای خود مســتقر شده اند.عسکری آزاد با 
اشــاره به ملحق شدن ۲۰۰ تســهیل گر جدید به شبکه تسهیل گران برکت در 
سراسر کشور تاکید کرد: ۳۰ هزار طرح از ۱۰۰ هزار طرح هدف گذاری شده در 
ســال ۱۴۰۱ توسط این تسهیل گران جدید در مناطق محروم و روستایی ۱۴۱ 
شهرســتان ایجاد خواهد شد. وی در تشریح ویژگی های طرح های اشتغال زایی 
بنیاد برکت گفت: همه این طرح ها مبتنی بر اراده، مشــارکت و عاملیت مردم 
اســت و بنیاد نقش تصدی گری ندارد. از ۲۲ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
انجام شــده برای ایجاد اشــتغال در مناطق محروم و روستایی کشور ۱۴ هزار 
میلیارد تومان آن توســط مردم تامین شــده اســت. رئیس هیات مدیره بنیاد 
برکت ادامه داد: همچنین همه این طرح ها بر اســاس ظرفیت ها و پتانسیل های 
انســانی، فنی، فیزیکی، طبیعی و مالی هر منطقه راه اندازی و منجر به رشــد 
درون زای جوامع محلی شده اند. عسکری آزاد مشارکت جوامع محلی را از دیگر 
شاخصه های طرح های اشتغال برکت برشمرد و بیان کرد: جوامع محلی، مدیران، 
مقامات و دستگاه های اجرایی منطقه ای همکاری های جدی با تسهیل گران بنیاد 
دارنــد و ۴۷ هزار و ۵۰۰ نفر از معتمدان، ائمــه جماعات و افراد ذی نفوذ در ۹ 
هزار و ۲۷۰ کارگروه توسعه اشــتغال روستایی ساماندهی شده اند و در اجرای 

طرح ها مشارکت دارند.

مراقبیخهایآلودهدرکرمانشاهباشید
کارشناس بهداشــت آب و فاضلاب معاونت بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی 
کرمانشاه با اشاره به احتمال انتقال وبا از طریق یخ های آلوده، از مردم خواست 
یخ مورد نیاز را حتما از مراکز معتبر تهیه کرده و نسبت به نگهداشت بهداشتی 
آن اقدام کنند.جلال اســکندری در گفت و گو با ایســنا، با بیان اینکه باکتری 
وبا از طریق انجماد از بین نمی رود، گفت: اگر یخ از آب آلوده تهیه شــده باشد، 
انتقال وبا از طریق مصرف آن وجود دارد.وی به فعالیت ســه کارخانه یخ سازی 
در کرمانشاه اشاره کرد و افزود: خوشبختانه منابع آب این سه کارخانه سالم بوده 
و یخ های تولیدی آنها در ســلامت کامل است.اسکندری گفت: اما این احتمال 
وجود دارد که یخ ها در مراکز عرضه آلوده شده و یا افرادی که آنها را خریداری 
می کنند به دلیل عدم مراقبت مناسب موجب آلودگی آنها شوند.این کارشناس 
برنامه بهداشــت آب گفت: اولین توصیه این است که افراد یخ را از مراکز معتبر 
خریداری کنند و یخ ها باید بســته بندی بهداشتی داشته باشند.وی افزود: در 
مراکــز معتبر یخ دان وجود داشــته و یخ های تولیدی کارخانه با بســته بندی 

بهداشتی در آن قرار دارند.

اخبار کوتاه

آبرســانی با تانکر پاســخگوی معضل آب در 
شهرستان جم نیست و حل این مسئله نیازمند 
اقدامی فــوری و تشــکیل یک کارگــروه ویژه 
در سطح استان و کشــور به صورت تخصصی 
است.به گزارش مهر، شهرستان جم در جنوب 
اســتان بوشهر محل استقرار صنایع عظیم گاز 
و همچنین میزبان خانواده بسیاری از کارکنان 
صنایع و شــرکت های مستقر در پارس جنوبی 
اســت.حضور صنعت در شهرستان جم باعث 
بروز مشــکلاتی برای شهرستان شده است که 
یکی از مهمترین مشکلات مربوط به حوزه آب 
است؛ تا جایی که آب مورد نیاز این شهرستان 
با تانکر تأمین می شود.مدت هاست کمبود آب 
گریبان شــهروندان جمی را فرا گرفته و با بی 
توجهی و سکوت مسئولان این روزها به بحرانی 
جدی تبدیل شــده تا جای که خواسته روزانه 
مردم از شوراهای شهرستان تأمین آب با تانکر 
است.مسئله آب جم، مسئله بحرانی مربوط به 
یک ساعت و یک روز نیست؛ بلکه سال هاست 

که در شبکه های آبرسانی شهری و روستاهای 
جم جریــان دارد، بدون آنکــه برنامه ریزی و 
تصمیم برای آن اتخاذ شود نباید وعده جدیدی 
داد.شــرایط کمبود آب نارضایتی شدید مردم 
جم را در پی داشته و هر از چند گاهی می توان 
این نارضایتی را در گروه های مجازی، رسانه و 

حتی جلسات شوراها مشاهده کرد.
مدیر عامل آب و فاضلاب استان بوشهر چندی 
پیش اعلام کرد: عمده فعالیت باقیمانده پروژه 
خط انتقال آب به جم، تکمیل خط انتقال برق 
آن هست که به لحاظ تخصصی بودن موضوع و 
جهت تسریع در عملیات به شرکت توانیر واگذار 
شده اســت.محمد حســین عالی اضافه کرد: 
اقدامات و هماهنگی های اولیه صورت گرفته و 
پس از اقدامات مقدماتی، عملیات تکمیل خط 
انتقال برق پروژه بزودی آغاز خواهد شد و پس 
از آن انشاالله مردم شهرستان جم از نعمت آب 
به صورت پایدار بهره مند خواهد شــد.هرچند 
در مقابل وعده های آبفا و ســکوت مسئولان، 

مافیای تانکریســم بــا هزینه گــزاف آب ۲۴ 
ســاعته و باکیفیت برای شهرک های مسکونی 
نفت، گاز و پتروشــیمی جم تأمین می کنند اما 
تمام دغدغه مردم شــهر و روستاهای جم هر 
روز بی آبی و قطع هفتگی شــبکه آب رسانی 
است.درواقع بی توجهی مسئولان استان و حتی 
نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی نسبت 
به مســئله بحرانی کمبود آب در جم، این پیام 
را می رســاند که هنوز بی آبی مردم جم برای 
آنها نه اولویتی مهمی محسوب می شود و نه یک 
بحران اجتماعی؛ واقعیت این است که جلسات 
متولیان امر در رابطه با مسئله آب جم شکست 
خورده و جــز امضای چند نامــه کاری انجام 
نمی شود.این مسئله باعث شده حتی مردم جم 
فکر کنند مسئولان ارشد استان بوشهر آن ها را 
فراموش کرده و کوچک ترین توجهی به مسئله 
بحرانی آب آن هــا ندارند. مدیــر عامل آب و 
فاضلاب استان بوشهر باید به این موضوع توجه 
کند، آبرسانی از یک حوضه با تانکر آن هم برای 

شهرک های مسکونی راه حل نیست، استفاده از 
چاه های بسیار عمیق و آب بی کیفیت راه حل 
نیست؛ بلکه تکمیل و بهره برداری از پروژه خط 
انتقال سیراف به جم تنها راحل ممکن برای این 
موضوع تنش آبی در شهرســتان جم است.در 
واقع متولیان امر باید به این سوال پاسخ دهند، 
چه کسانی پشــت ماجرای آب رسانی با تانکر 
به شــهرک های جم و طولانی شدن پروژه یک 
دهه خط انتقال آب به جم هســتند؟ هرچند 

مهمترین ســوال این است چرا مدیران صنایع 
عظیم نفت، گاز و پتروشیمی در منطقه نسبت 
به این مسئله پاسخگو نیستند که سالیانه چه 
هزینه گزافی برای حمل آب با تانکر می پردازند.
شرایط کنونی معضل کمبود آب در جم از هر 
مســئله ای مهم تر است و می بایست برای حل 
مســئله تنش آبی در شهرستان جم با تشکیل 
یک کارگروه ویژه در ســطح استان و کشور به 

صورت تخصصی پیگیری شود.

گروه شهرستانها - عصمت صادقیان: شهردار اصفهان 
با بیــان اینکه در حال حاضر بیــش از ۱۴۰ خدمت روی 
میز شهرداری است، گفت: پیش بینی می شود بیش از ۹۰ 
درصد خدمات شــهرداری تا پایان ســال جاری به صورت 

غیرحضوری به مردم ارائه شود.
علی قاســم زاده  اظهار کرد: میزان تحقق بودجه شهرداری 
اصفهان در سه ماهه نخست امسال حدود ۲۰ درصد بوده 
است که پیش بینی می شــود در این زمینه جهش خوبی 
در دو ماه آینده داشــته باشیم.وی در خصوص پروژه های 
شــاخص شــهرداری اصفهان در ســال جاری، گفت: این 
پروژه ها را به ســه قسمت فرهنگی، عمرانی و تحول اداری 
تقســیم بندی کرده ایم، از ابتدای فعالیت خود در مجموعه 
شهرداری معتقد بودیم سفره رویه های غلط در شهرداری 
باید جمع آوری شــود، زیرا شــهرداری ها می توانند باعث 

افزایش اعتماد یا منشــأ بی اعتمادی مردم به نظام باشند.
قاســم زاده اضافه کرد: مهمترین اتفاق در طول هشت ماه 
گذشــته، غیرحضوری و الکترونیکی کــردن صدور پروانه 
ســاختمانی در شــهرداری اصفهان اســت که یک تحول 
بزرگ اداری محســوب می شود.وی با بیان اینکه راه اندازی 
سامانه شفافیت و ارتقای سلامت اداری اقدام جدی و مؤثر 
دیگر شهرداری اصفهان اســت که در این مدیریت جدید 
شــهری رقم خورد، ادامه داد: در این راستا تمام اطلاعات 
قراردادهای شهرداری به صوت شفاف در معرض دید عموم 

قرار می گیرد.
شــهردار اصفهان تصریح کرد: راه اندازی سامانه سوت زنی 
اقدام ســوم در زمینه تحــول اداری شــهرداری اصفهان 
محســوب می شــود که شــهروندان می توانتد در صورت 
مشاهده خلل، اشــکال یا تخلف در شــهرداری اصفهان، 

موارد را از طریق این ســامانه اعلام کنند.وی خاطرنشان 
کرد: تاکنون بیش از ۶۰۰ مورد از طریق سامانه سوت زنی 
گزارش شده اســت که ۲۵ مورد از آنها تخلفات جرم گونه 
محسوب می شود و از سوی مردم انعکاس داده شده است.

قاسم زاده با بیان اینکه در حال حاضر بالغ بر ۱۴۰ خدمت 
روی میز شهرداری اســت، اظهار کرد: پیش بینی می شود 
بیش از ۹۰ درصد خدمات شهرداری اصفهان تا پایان سال 

جاری به صورت غیرحضوری به مردم ارائه شود.
وی افــزود: در حال حاضــر پروژه های شــاخص عمرانی 
شــهر از جمله رینگ چهارم، احداث خط دو قطار شهری 
و تکمیل خط یک قطار شــهری اصفهان متعلق به حوزه 
حمل ونقل اســت که با احتســاب اوراق مشارکت، بالغ بر 
پنج هزار میلیارد تومان از بودجه شــهرداری در این زمینه 
هزینه می شود.شــهردار اصفهان در خصوص روند خواهر 

خواندگی های این کلان شــهر، گفت: بــا توجه به مصوبه 
شــورای اسلامی شــهر، دیپلماســی فعال را پیش رو قرار 
داده ایم، در این راســتا حدود پنج خواهرخوانده در یکسال 
آینده به جمع خواهرخوانده های اصفهان اضافه می شــود.
وی با بیان اینکه تاکنون عمیق ترین روابط خواهرخواندگی 
را با کشــور آلمان )شــهر فرایبورگ( داشته ایم، ادامه داد: 
دیپلماسی عمومی رمز موفقیت در زمینه خواهر خواندگی 
اســت، زیرا تشــکل های خودجوش مردمی در دو کشــور 
تســهیل ارتباطات را در قالــب خواهرخواندگی پیگیری 
می کنند.قاســم زاده اظهار کــرد: در بخش گردشــگری 
ســلامت، اصفهان به جد ورود کرده است و در این راستا 
شهرک ســلامت توســط بخش خصوصی راه اندازی شده 
اســت که طبق گفته بخش خصوصی تا ســه سال آینده 

۱۰ هزار میلیارد درآمد وارد چرخه اقتصاد شهر می شود.

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان گفــت: ۹۸ درصد تالاب گاوخونی 
خشــک شده است.منصور شیشه فروش گفت:  ۹۸ درصد تالاب گاوخونی خشک 
شده است و این وضعیت قابلیت تبدیل به کانون گرد و غبار را دارد و برای اینکه 

این اتفاق نیفتد مقرر شــد محیط زیست کشور نســبت به اجرای طرح احیای 
گاوخونی اقدام و با همکاری وزارت نیرو تامین حق آبه ها را پیگیری کند.او با بیان 
اینکه شرکت آب منطقه ای در مورد احیای رودخانه زاینده رود و تالاب گاوخونی 
به منظور جلوگیری از تشدید کانون های گرد و غبار اقداماتی انجام بدهد، افزود: از 
سازمان منابع طبیعی کشور درخواست اعتباراتی برای اجرای طرح های آبخیزداری 
و بیابان زدایی شــده تا بتوانیم در این راســتا فعالیت هایی انجام بدهیم.مدیرکل 
مدیریت بحران اســتانداری اصفهان با اشاره به یکی از عوارض خشکسالی و کم 
بارشــی تصریح کرد: یکی از این عوارض ایجاد کانون های گرد و غبار اســت و از 
ابتدای ســال جاری تاکنون دو ماه روز های ناسالم ناشــی از گرد و غبار گزارش 
شــده اســت.او بیان کرد: کانون های گرد و غبار در اســتان به علت خشکسالی، 
تغییرات اقلیمی، عدم کشت در بسیاری از زمین های زراعی به وجود آمده است.

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان با بیان اینکه ۳۳ درصد از مساحت 
استان کویری و بیابانی است، گفت: در مناطق کویری وقتی گیاهی کشت نشود و 

سیلاب ها رسوباتی به این مناطق می آورند و وزش باد هم این رسوبات را به صورت 
گرد و غبار پخش می کند.شیشــه فروش ادامه داد: کانون های گرد و غبار داخلی 
ناشی از خشکســالی و کمبود آب و مساحت بیابانی استان و کانون های خارجی 
ناشــی از مرز های مشــترک با استان قم، ســمنان، یزد و خراسان جنوبی است، 
همچنین کانون های گرد و غبار خارج از کشــور مربوط به عربســتان نیز ایران را 
تحت تاثیر قرار داده است.او تصریح کرد: در استان کانون های گرد و غبار شناسایی 
شــده اند و در راستای رفع آن اقدامات بســیاری انجام شده به طور مثال در ۱۴ 
شهرســتان حدود ۳۱۰ هزار هکتار نهال کاری به منظور بیابان زدایی انجام شده 
و همچنین ۳۰ هزار هکتار مالچ پاشی و ۷ کیلومتر بادشکن صورت گرفته است.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان با اشاره به اختصاص ۳۰ میلیارد تومان 
از ســوی ریاست جمهوری به منابع طبیعی برای اجرای طرح های بیابان زدایی و 
کنترل کانون های گرد و غبار، اظهار داشت: بر این اساس به هواشناسی و محیط 

زیست وظایفی محول شد تا در این راستا اقدام کنند.
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تالابگاوخونیدرحالاحتضار

آگهیفقدانسندمالکیت
آقــای روح الــه حافظی با ارائــه ۲ برگ استشــهادیه المثنی 
کــه در دفترخانــه ۳۱۲ بابل امضاء شــده و طی درخواســت 
تقاضای صدور  ۱۴۰۱۲۱۷۱۰۰۰۴۰۰۹۰۲۰ مورخ ۱۴۰۱/۴/۲ 
ســند المثنی ششــدانگ پلاک ۵۰۷۲ فرعی ۵۳- اصلی بخش 
یازده ثبت بابل که ســند مالکیت طی شــماره سریال مفقودی 
۲۹۹۱۵۱ ســری الف ۹۸ به نام ایشــان صادر و تسلیم شد در 
اثر جابجایی مفقود شــده اســت در اثر جابجایی مفقود شده را 
نموده انــد. در اجرای ماده ۱۲۰- اصلاحی آئین نامه قانون ثبت 
و تبصره های ذیل آن اعلام مقتضی است چنانچه سند مالکیت 
مذکور هر عنوان به آن دفترخانه ارائه گردد از انجام هرگونه اقدام 
خودداری و لاشه سند را از آورنده اخذ و به این اداره ارائه نماید. 
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